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Interview W|th Officer Jeffrey Ratkovich #1511 / Watch 3 / 420 Beat l Unlt #3746

On 11-01-2008 at 0458 hours | met with Officer Jeffrey Ratkovich at the RlverSIde Police Department
- Magnolia Street Station. Present during the interview was Detective Mike MedICI District Attorney Michelle
Paradise, District Attorney Will Robinson, District Attorney Investlgator Rlck Fuentes and Attorney Saku
Ethir. ; :

Officer Ratkovich advised he was assigned to a two man unit with Officer Koehler. Officer Ratkovich stated
he was driving at 2145 hours while they monitored a radio call ofa 5150 W.I.C. subject in the roadway in the
7800 block of Cypress Avenue. Officer Ratkovich advised they: responded to the location because of a field
contact with a similarly described subject (S-1) at that location earlier i in’ ‘their shift. Officer Ratkovich stated
at 1700 hours earlier in the evening they observed a Hispanlc male subject standing on the sidewalk in the
. 7800 block of Cypress Ave. Officer Ratkowch stated the Hispanic male subject (S-1) was waving his arms
around and he thought they were belng waved down Officer Ratkov:ch stated he pulled up near the
Hispanic male subject (S-1) as the Hispanic'male was yelling.' 'we got to keep the streets safe, got to keep
the streets safe tonight". Offlcer Ratkovich adwsed they Ieft for their call after determining the Hispanic male
subject wasn't in need of any officer help ' ‘

Officer Ratkovich stated upon arnva| to the 5150 W. I C. call he observed S-Acevedo standing in the middle
of Cypress Avenue: Officer Ratkovuch there were vehicles stopped and several people standing on both
sides of Cypress Avenue near S:Acevedo:. Officer Ratkovich said as he and Officer Koehler exited their
police unit Officer Koehlér was giving commands to S-Acevedo to get out of the roadway. Officer Ratkovich
stated S-Acevedo keyed directly onto Officer Koehler as they approached him. Officer Ratkovich stated he
was in the "cover officer position". “Officer Ratkovich advised S-Acevedo took a fighting stance with his fists
up. Offlcer Ratkowch said he and Officer Koehler both deployed their collapsible batons as they approached
S- Aoevedo Offlcer Ratkowch ‘added S-Acevedo immediately threw a punch at Officer Koehler.

Officer: Ratkowch stated he began to deliver baton strikes to the outside of S-Acevedo's right knee area as
he ordered S-Acevedo to the ground. Officer Ratkovich advised S-Acevedo wasn't responding to any of the
commands he was Being given. Officer Ratkovich added S-Acevedo had a "crazed look on his face", adding
he looked "angry‘and upset". Officer Ratkovich said S-Acevedo appeared to be "boxing cars” as they first
drove up toihrim. Officer Ratkovich stated both S-Acevedo and Officer Koehler both went to the ground as
they werestruggling with each other. Officer Ratkovich said S-Acevedo was punching Officer Koehler while
on the ground. Officer Ratkovich described S-Acevedo as "incredibly strong”. Officer Ratkovich added
S-Acevedo was kicking his legs and throwing punches as they attempted to control him.

Officer Ratkovich advised during the struggle Officer Koehler asked him (Officer Ratkovich) to "tase him".
Officer Ratkovich said he céuld only get to about a 2-3 foot distance as he deployed the taser. Officer
Ratkovich added the taser darts connected to S-Acevedo's stomach area. Officer Ratkovich stated he
deployed 4-5 cycles but it didn't appear to. affect S-Acevedo. Officer Ratkovich advised S-Acevedo began to

‘oll on the ground and they ended up on the north side of the roadway. Officer Ratkovich stated due to the
Wheffectiveness he decided to remove the cartridge of the taser and deployed a "drive stun" on the back of
S-Acevedo. Officer Ratkovich said this gave him and Officer Koehler the ability to roll S-Acevedo onto his
stomach and get one of his arm's behind his back. Officer Ratkovich said S-Acevedo was then handcuffed
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but he stlll contlnued to kick at both of them. Officer Ratkovich stated Officer Hemng arrived on scene e and

assisted in placing a hobble on the legs of S-Acevedo. Officer Ratkovich'advised he grabbed the hobble and

clipped it to the handcuffs. Officer Ratkovich-advised S-Acevedo was, then rolled:onto his l&ft side by Officer
~ Heiting and Officer Koehler. Officer Ratkovich stated he never heard S-Acevedo say anythmg during the

physical altercation but said he was making "grunting noises”. Offlcer Ratkovrch advrsed he left S-Acevedo
, ‘W|th the officers as he searched for witnesses in the area. .

~ . Officer Ratkovich stated he advised RFD personnel of the crrcumstances upon thelr arrival.. Officer
Ratkovich advised during-this briefing Officer Koehlerwas kneehng next to S-Acevedo maintain control of
~ him as he was rolled on his left side. Officer Ratkovich said hefirst learned of S-Acevedo's medical distress
- when the female AMR Paramedic (Susan Brein) advised S—Acevedo was unresponsive. Officer Ratkovich
" stated the medical personnel then began to work on S—Acevedo Offlcer Ratkovich said Koehler
‘un-handcuffed. S- Acevedo as he was placed on the guerney pnor to being placed into the ambulance.

Officer Ratkovich was re- mtervrewed on 11 14 2008 at 1423 hours at the Riverside Police Department
Magnolia Street Station. Present for the interview was Attorney Saku Ethir. Prior to the re-interview Officer
Ratkovich viewed the "Coban’ video from his own polrce unit ( #3746) and heard the audio from Officer
Heiting's pohce unit (#3612) Offlcer Ratkowch had no new information to offer reference this investigation.
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INTERVIEW WITH OFC. (JEFFREY) RATKOVICH
' Interviewer: Det. Ron Sanfilippo

© 11-01-08/4:58 am

Case #P08157587

Page |

INTERVIEW WITH OFC. JEFFREY RATKOVICH
Q=Detective Ron Sanfilippo ™
Q1=Detective Mike Medici
Q2=DA Investigator Rick Fuentes
Q3=DA Will Robinson
Q4=DA Michelle Paradise -
A=Officer Jeffrey Ratkovich "~
"= Al=Saku Ethir

Okay. (Unlntelh gﬂ:ﬂe) -

HiJeff.

“HiL

I'm D‘ké"te‘cﬁve Ron Sanfilippo, Riverside PD. Detective Mike Medici,

;"j’(gnin"telligible);Case. Um, we’re gonna be the investigating officers in this.
‘And what we’re gonna do is just talk to you about what happened. Uh, we'll

get some basic information from you at first. There’s a lot of people at the

© table $o 'what I'm gonna do is let everybody introduce themselves and then

We'l,l’,,go into uh, discussing what happened this evening.

. Okay.

Or least evening actually.

Okay.

Okay. We'll start (unintelligible).
Rick Fuentes from the DA’s office.
Will Robinson, DA’s office.
(Unintelligible).

Mike Medici.
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Ron Sanfilippo.
Michelle Paradise, DA’s office.

Saku Ethir with Lackie, Dammeier and McGlﬂ

There’s an order of things here.

1 know but you guys went a dlfferent way 1ast t1me That Just threw me off.
After him, I went. Okay. ,

Okay. It is um, about 4; 58 in the mornmg “And it} s actually November 1,
2008. Um, I just got to. get some 1nformat10n from ya. Do you want to say
something? '

Yeah. Beﬂfyoyéf.’.

you get started I'l just... 3
, Okay 's )

il jlilipuyt‘oh the record um, again uh, that um, we’re here today um, the officer’s

gonna respond and provide a statement today because under the Riverside
Police Department’s policies and procedures manual section 4.8 1 believe um,

- that séction requires um, officers to cooperate with uh, criminal investigations

that are being conducted. It’s our understanding that this is a criminal
investigation and that um, uh, he is required to provide a statement under the

“ threat of uh, discipline if he fails to do that. And so he’s here today, this

morning um, to cooperate with this criminal investigation and in doing so,
provide a statement um, under the threat of discipline should he refuse to do
so. Um, and then I know we’ve put it on previously, the other issue is it’s our
understanding that there may be audio and/or video of uh, part of or the entire
incident that occurred today. And uh, we just want it clear that um, we have
not had an opportunity, the officer has not had an opportunity to review that
audio. We may, at a later date, get that opportunity. Um, but he certainly has
not had an opportunity to do that before providing this statement to you.

Okay. All right. You go by Jeft or Jeffrey?
Jeff.

Okay. Jeff could - do you have a middle name?
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91 A No.
2 |
93 Q: Okay. And spell your last name for me.
94 :
95 A: It’s R-A-T...
96
97 Q: Un-huh.
98
99 A ...K-O-V-1-C-H.
100 g
101 Q: Okay. And what's your hire date?
102 -5 ;- 72
103 A: Uh, my sworn date is 9/21/06. And they hired me in the academy, it was uh,
104 April of °06. I don't-even remember the exact.date.
106 Q: Okay. And you've been in patrol the last two years?
107 . & B G
108 A Yes.
110 Q: Okay. And last evening you were working patrol. Do you remember what uh,
11 : “* beat assignment you were?
Y, > £ \'e -
113 A We wete uh, Charles 4-20.
115 Q: .~ “Okay. And what unit were you driving?
117 A 3746,
119 Qv And you had a partner last night?
120 o s\
121 A Yes.
125 A
123 Q: And who was your partner?
124
125 A Dan Koehler.
126 &
127 Q: Okay. And you were the driver?
128
129 A: Yes.
130
131 Q: Okay. What's your ID number?
132
33 A 1511.
W4
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| .Okay ‘Um, what I'm gonna have you do is just um, from last evening I believe

there was even a earlier contact than the original call when you guys got the ,

~ 5150 so start at the uh, original contact and when you're driving by I guess *

you seen this subject and just kind of go through the story and tell me what”
happened there and then what happened on the call when _you were dlspatched
uh, to the best.of your recollection and then what we’ll do me and Mlke have
some ques‘uons for you. : s,

Mm-hm.

- And then you may have some questlons for us. So we'll JU.St go and just run

through it one time and see if we, you know where it takes us. |
Okay.
Okay?

Um, Iaﬂsyt‘ri’i:’ght 1 don’ tor yesterday évening 1 know it was fairly early in the
shlft I I know we were en, route to a 911 hang-up call on Cypress.

Ko f’Okay

Um,, I - I; Want tofsra"y rriaybe 5:00 pm, somewhere around there. Uh, we were

“coming from uh, Van Buren and uh, Cypress and we were westbound on
“Cypress.and we passed - as we were driving we had our windows down. Uh,

there was a Hispanic male uh, on the south side of Cypress on the sidewalk

~ and he was kind of I guess waving his arms and he yelled at - and it appeared .

to.Dan and I both that we weren’t sure if he was trying to flag us down. We

. didn’t know. Obviously it was a 911 hang-up call. We didn’t know if it was
. possibly related to that. Um, so we both, you know, Dan says, “Let’s flip
“around and, you know, see - see what that guys needs.” We made a U-turn. |
- pulled up to the curb and uh, just on - as an officer safety thing I always just

kind of - I don’t like being in the car 'contacting people.

Mm-hm.

Sol- :I just opened the door and stepped out and just said it, you know,

“What's up, dude?” And he was just, you know, you could see he just kind of
had a, you know, odd look on his face. But he - he just said, “We got to keep

. the streets safe tonight, got to keep the streets safe tonight.” I'm like, “Okay.”

And, “You know, hey if you need us, you know, call us.”

Mm-hm.
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And that was it. Got back in the car and we went en route to our 911 hang-up
call which ended up not being anything. And we went the rest of the evening.

Okay. And then you got dispatched to a call Do you remember what tlme that

you got dispatched?
Um, I...

The one I'm talking about, this case.

* Yeah it was - I wanted to say 1t was probably around 10 o'clock uh, in the

evening. I'm not exactly sure
And do you remember what kmd of call it was?”

Yeah, what 1t What it was 1s um, Dan and 1 were actually en route to a

subject botherlng eall
: Mm-hm

- owlat Copper Lantern and uh Arhngton at the 7-Eleven. Um, we were Just going
" on scene uh, to that when we heard dispatch putting out a 5150 um, and they

dlspatched Charles 4-10 and 4-16 uh, to that call on Cypress. And I think they

;;ﬁput it out.at Cypress and Van Buren um, a 5150 subject in - in the middle of

- the street. Um; and we were just pulling into the 7-Eleven parking lot on this
~ . uh, unrelated subject bothering. And uh, Air One, I heard them overhead. And
. they got-on the radio, put it out that it was further west down Cypress and that

the subject was standing in the middle of the street. And when they described

;hi‘m‘; that made me recall that earlier contact that we had with the gentleman.
“.*And I - I told Dan, I said, “You know what? I think that’s that guy from B
. earlier.” And I said, “We $hould probably head over.” Because one, 1 knew .

that um, 4-10 and 4-16 were coming probably from down this way and so
they're gonna have a longer response time. And the fact that Air One was

" already overhead and have this guy and that he’s in the middle of the road. So
" uh, we just went en route. We told dispatch that we were gonna go there prior

to our other call ‘cause we hadn’t made any contact there. Um, I went down
Arlington to uh, Harold I think it is. Um, went down to Cypress and uh, turned
on Cypress. Um, I could see that uh, ‘cause like I said, the call text said that it '
was at Van Buren and - and uh, Cypress. But then I could see Air One had lit
up, you know, to the west of Harold there. So uh, we pulled up. The
gentleman was in the middle of the roadway. And we stood. I didn’t know if it
was a 415 physical. There was a lot of people on both sides of the road from
what I recall. There’s people on foot. Um, vehicles were stopped in the middle

~ of'the roadway and uh, Air One had ‘em lit up with the uh, night sun. And uh,- -
pulled up. Uh, Dan and 1 both exited the car. And Dan started telling him,
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from what I recall it was he was telling him to get out of the road. And uh, so
immediately he keyed in - in on Dan and his focus was on Dan. And so I took
more of a cover officer position um, behind him. And uh, he 1mmed1ately uh
took a fighting stance with - with Dan, with his ﬁsts up and, you know,
bladed. And uh, at that point Dan was telling him, you know [-Idon’t:
remember exactly what Dan was telling him but uh, _when he bladed himself
like that uh, Dan and I both uh, deployed our ASPs-and extended em. And
uh, almost immediately I saw him punch towards Dan. I - I wasn 't sure if he
made contact or not. .

Mm-hm.

And then I started delivéﬁng uh,th, baton strikes to his uh, his um, right knee,
on the outside of‘his knee and orderlng h1m to you know, get on the ground.
And the baton strikes weren t havmg

Was h_eﬁs"tandmg at ,that,k,pomt?

He was.

f"Okay

And uh he was uh,: ot respondmg to the commands or to the - the baton

_,fstrlkes It seemed to have no effect on him whatsoever.

What type of commands were being given?

Um,I recall saying, “Get down, get down.” And I don’t - I don’t remember

what Dan was saying. I know we were both giving him commands, you know,
“and he wasn’t complying with getting - getting on the ground. And uh, just

continuing to fight with us, fight with Dan. He was still focused on Dan. And
that’s...

And then so you're - you're standing and you - you're to the left of Dan then?
Yes.

Okay.

I'm on his (unintelligible)...

How far are you away from the suspect at that point?

Just probably maybe four feet, five feet. It wasn’t very far away.
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Okay And then how close was Dan to the suspect? Was he about the same?

He was about the same dlstanee on the on the other 51de Um from what I
recall. It - it was hard. I didn’t really have a good V1ew of Dan

Mm-hm. = -

....because this guy’s fairly big and ,V:\fe'{yere on OprSifte Sid,es“?l o ‘

Was this guy saying anything te you guys When ""you guy's tolled up on him?

- Uh, he - I don’ trecall what he was saylng Um he had a - like that, you know ( '

crazed look on his face: There - there ‘was like,"you know, like he wasn’t
registering what was gomg on‘as far as, you know he was just angry and
upset and... : ,

What What d1d that 1ook look hke When you re saylng crazed face” '

Just uh I mean-he - hke like he was looking through us and Just hada-a

‘wild, likea Wlld look on his face. I don’t know how- to describe it, just big
éyes and and

Okay ; \a

you know hke he was - and so honestly, we didn’t - I didn’t know if he had

’- Just béen in'a ﬁght I mean it looked like he was wanting to box cars as we
- were pulhng up. There was - the cars were stopping and he was, you know,

spinning and - and looking in all different directions. And so I didn’t know if
he had just been in a fight and like I said, there was all these other people in

the periphery, you know of the scene.

Mm-hm. L

And so [ honestly - but he was - apparently either he appeared to be our main ,

* threat when we got there. And he wasn’t responding to anything that we were

telling him. And he - I don’t recall anything that he was saying was maklng
any kind of sense.

. Okay. D1d he have any - anythmg in his hands any weapons or anything hke

that?
No.

You remember what he’s wearing?
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Uh, for some reason I want to say he’s wearing a - like a brown or a gray shirt
but I - I - Idon’t recall. I just remember he had a shaved head, short hair.

Okay.

And that was...

So then you - you hit him with the strlkes in the righf kriéegap:'ér’ea and...
On the outside.

...doesn’t (umntelhglble) or the out51de doesn tmake no effect. He doesn’t
appear that he even feels ‘em? '

No.
Okay And at this pomt he 'S stlll pretty much dealing with Dan?

He s engagmg Dan

~T6 he even, lookmg at you at all or..

Nope

kk""Okay So what happens after that then? What happens after you apply the

strikes and then he’s dealing with Dan? What - what's the next thing that you

- see or- or take part in?

T he - I remember delivering several baton strikes with no effect to his legs.

“*And the - the - this part I - I - I don’t remember exactly how he and Dan, they

were on the ground. Um, and at this point I was like off of I guess I - to Dan’s
right. Dan and - and the subject were on the ground and Dan’s trying to get his
arms um, I still had my ASP out. And I didn’t have any more targets. I was
afraid I was gonna hit Dan or, you know, I wasn’t gonna be effective with the
uh, ASP. Um, I don’t remember setting the ASP down on the ground but at
some point I did get rid of it. And I'm trying to help Dan to get this guy’s arms
out and he was fighting. [ - at one point I remember he was on his back and
um, he was punching Dan. And Dan was, you know, obviously fighting back
and trying to - we were trying to get his hands. And he was just, you know,
incredibly strong.

Where was - where was his hands? If he was on his back, where was his hands
at that point?

He was still swinging. and punching...
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Okay.
...while he was on - on the ground on his back.apH’e was punching...

Okay.

~...Dan and I was down more like almost by hiS”flegs,": %

Mm-hm.

And we were trying to get h1m over: onto h1s stomach And uh, at that point
um, he was kicking hislegs, punchmg and we were kind of like uh, what I
recall is kind of like moving in‘a circle in the street still pretty much directly
in front of our unit. And at' ‘that point, you ] know, Dan said, “You know, Rat,
you know, tase him.” And 1 pulled out-my taser. And I didn’t want to let go of
- I want to'say I had his - his uh, pants or his belt line um, with my left hand. I
leaned back to get as much distance as I could to try and get a good dart
spread on the taser but it - [ wasstill just, you know, maybe only two, three
feet distance: Um, deployed the taser. The darts made contact. I remember

“ tying to sce; you know; how good of a spread I had. And the first five second
~cycle, went and there was still no effect. He was still fighting with Dan. Um,

Dan’s try1ng to roll him over. And I'm trying to assist but at the same time, !

to me was'that he was trying to roll to break the - the wires of the - of the

~ taser. Um, gave him several more cycles of the taser. And he was still fighting

the-entire time.

. Mm-hm.

there was some trashcans out on the street from what I recall. And uh, at that
point he was - he kind of had his back to me and he was on his side. He still
had his hands in front of him and he’s still struggling with Dan. And 1
remember cycling the taser. And I had my hand on him. And I - I ended up
getting a shock. I - I got my hand off of him and then I realized he’s got these
wires wrapped around him and I'm either gonna, you know, tase Dan or
myself again. So I disconnected the cartridge and did it drive stun on his back
so that way I wasn’t uh, gonna tase Dan or 1. And uh, center of the - between
his shoulder blades is where I placed it and cycled it. And that was somewhat
effective to the point where we were able to get one arm and start to get it
back behind him. And then we were able to get him at - [ believe it would
have been his left arm. And then we got him onto his stomach and still
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fighting, we finally got his right arm out. Um, we got him handcuffed. He was
still kicking and...

Who - he - who - you remember who handcuffed him?

I think it was - I think it was Dan that handcuffed him cause I st111 have my
cuffs. ., ;

Mm-hm.

Um, I remember assisting by-having his right wrist and bringing it behind
him. And I remember wé got the cuffs-on him. Other units were starting to
arrive. I think it was Lim was there. [ remember ‘cause I remember I - we -
Dan had - once we got him, his. hands behind his back, Dan had gotten on his
HT and said, “You know, the’ next unit bring the tarp. Um, bring a tarp.” Um,

I was holdmg his, you know, trying to.control his feet as best as possibly by,
you know brmglng one leg up and-thén the other and trying to hold it. And he
kicked me back probably three timés uh, while he was on his stomach um,
where [ would go backwards,lose my balance and I wasn’t able to hold his
feet. Um, still trying to hold his feet. I remember I pulled his shoes off

f‘because he kept, you know, kicking me with - with his uh, feet. And I pulled
~ his shoes off. Still trying to hold his pant legs. I called for Lim ‘cause I could

see Heltmg was in his trunk. And I knew exactly where my - my hobble was

“yfm the trunk. Um,.so I - I yelled at Lim to come over and try and, you know,
“hold his legs. while Dan was holding his upper body down. And I got a um,

and went ‘and got the - [ went to the trunk, opened it or I just got to my trunk

 when/Heiting came around the corner and said, “Oh, you know, I got mine.”

And.then we went back um, to the subject. Heiting put the - the hobble around

his ‘ankles and he was kind of - I don’t know if it - I don’t recall if he had it all
~\set up right away. I'm - I'm not sure. He was kind of - he was kind of - he was

still kicking and the hobble wasn’t tightened. So then I grabbed the, you
know, the end where the - where the uh, clip is and I got it tight. And then uh,
on his ankles and then clipped it to the handcuffs. Um, there was a point
before that and I'm - I - I recall this where right before the other units got
there, Dan’s concern was for his glasses, which had gotten knocked off at
some point during the right.

Mm-hm.

And he had said, “You know, Rat, get my glasses before these guys run ‘em
over.” And I got up and at that point, you know, I asked Dan, I was like, “Are
you - are you all right?”” And he said, “Yeah.” And the subject was still
kicking his feet but I got up, went and grabbed Dan’s glasses and I noticed
both of our ASPs were laying in the middle of the roadway and there was a
big crowd that was, you know, starting to form. So I grabbed our batons and
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his glasses, threw ‘em in our unit on the passenger seat. Um, and that’s when I
was calling for additional units over the - my HT for crowd control. Um, I did
notice that there was somebody out there, you know, saying that was their.son.

Mm-hm.

And there’s some family members uh,, apparently close by and $0' I wanted to
get, you know, as many bodies as we could there to, you know keep scene
security at that point. Um, so now-back to the - after the tarp-was in place um,
he was still making a lot of grunting, you know, and his - the - the same
demeanor that he had the entire time. Um, but Lim and Heiting and Dan were
all there. I stood up ‘cause we still dldn t know who this guy was or anything.
And the family was rlght there and they, [ didn’t'want them obviously to uh,
uh, you know, cause any problems with the officers. You know, they - they
had their backs to the family. I stepped over and started asking the family
what his name was, trying to get his birth date and all that information. I
radioed uh, just before that that Fire was clear to roll in. Um, started talking to
the mom and I think it was a sister-and trying to get his name and birth date so
that we could one, know who he was and then two, give that to the Fire guys.

Um...
" But nowhewas on the ground still?

,‘ Yeah, he was on the ground.

Was he_lya}}ih‘g flat on his stomach or on his back or do you remember?

I doh’,’,‘t“recall when I stepped over, when I went over to talk to the family. But

whén I turned back around while I was - ‘cause they were asking, you know,
“.““Is he okay? Is he okay?” And when I turned back around, he was on his uh,

left side um, so the guys had rolled him onto his left side.
Okay.

And uh, Fire got there. Um, the family was obviously distraught and so I
wasn’t able to get anything but his first name. Uh, I walked back over when
the Fire guys rolled up and told ‘em ‘cause they're like, well, you know, what
- they didn’t have no idea what was going on. So I - I told ‘em that we had a
use of force and that we uh, used, you know, baton strikes to his legs and that
uh, we had a taser deployment. And - and they went to doing their job.

Okay. And at the point when you stood up, was um, Dan still down with the
subject or did he stand up with you or when you stepped over him.

When [ went to?
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Yeah when you...
When I went to...

...(unintelligible) over?

When I went to talk to the family? .

Right.

No, he - Dan was still mamtamrng control of hlS upper body He was still
kneeling down w1th h1m on the ground

Was he kneelmg hke like a knee on the- shoulder or something? Or was he
just kneehng on the concrete next to h1m9 Do you remember?

That I b don t know I dont

All r1ght So-was he was he the only one down there with the - the suspect at

= the t1me therﬁ

No ‘ c'au,se' Hertmg 'and Lim were still right around there.

Okay You dgh"t know - were they touching him in any way or having...

o1 dorr’t.;.f'

f..,arry kind of control on him was he was laying (unintelligible)?

I - I would have to - I - I’d speculate if I was to say. I - I know they were
down there. And I remember Heiting stood by his feet.

Mm-hm.

But I don’t...

Okay.

I don’t know if they were touching him or anything.

Was this guy still making noises at that point, grunting or was he totally quiet
at that point?
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I recall he was still - he was still making noise but it was - he wasn’t, you
know, violent like he was...

Mm-hm.
...up until that point.

And then when A - AMR, is it RF D came up ﬁrst or AMR" Do you
remember?

RFD.

RFD? And they s“[’fc}rtacheeking hi,r’h}ﬂ out

Mm-hm. X

Was there emy congern on’ the1r part’ thét he - this subject was in distress or any

kind, of medical need that he needed to be rushed to the hospital right away or
- or they Just checkmg h1m because he was involved in an incident with you

,; guys"
LT Just I explamed to them

,;Mrn hm

what had happened uh, you know, why we had called ‘em out. And um, told
‘em, you know, hey, we had a use of force and uh, I remember the ambulance
was there. And I remember I think it was one of the - the girls from the
ambulance had said - she had said something and pointed to the - to him.

Mm-hm.

And so there - there was something there that, you know, it - to me indicated
that they were concerned, you know, that he was unresponsive and they went
to work on him.

Now that - at that point that the first time you recognized that? What was the
situation? Was uh, Dan still down there holding control of him or do you guys
already back off and - and the medical personnel was actually started working
on him when they realized?

I remember Dan - I think that I'm - I'm not too sur¢ on. I do remember that
immediately Dan started removing, you know, he - I saw him taking the, you
know, he was like, “Hey, we got to get him out of here, you know, get him out
of the cuffs.” And - and, you know, so he immediately removed - and I don’t
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remember if he did or who did but I - I do remember Dan un- unlocking the
handcuffs ‘cause I remember he had his keys out and he was removing the
handcuffs. And they got the hobble oft and they got the - the uh, cuffs off. of.
him and then the, you know, RFD and the pararnedlcs uh, took over uh ‘with
him at that point. . - :

Did the uh, suspect ever punch you oré or grab y@u: erﬁh“it yeu at' ‘a,ll or...

When we were on the - when Dan was on the ground with h1m he was
throwing punches and nothing, that hit me that I recall of

Hm.

...you know, where uh you know where it Jolted me to, you know, the point
that I recall it. He was klckmg and - and you know, flailing his arms and I
don’t know I (unlntelhglble)

Did you see Dan get ever get h1t by him? -

The the 1n1t1a1 punch I was I didn’t see the, you know, fist connect w1th

7Eut I was faiﬂ& certain that he had punched Dan. And, you know, but he had

obviously; you know, he swung at Dan and I didn’t actually see his fist...

Mm-hm.

f.;;land on Dan’s face or where it hit him but I was fairly certain that he had,

you know, just hit Dan. And then Dan and I immediately, you know,
attempted to stop his attack. And that was - and then on the ground I do
remember Dan, ‘cause he was up by his upper body, when he was on his back
and still flailing his arms and - and punching.

Mm-hm.

Um, I know Dan was right there and I'm - imagine that he got hit again while
we were - while this sub, you know, the guy was on the - on his back.

And uh, so how many times did you end up cycling the uh, the taser do you
believe?

Tab 27



625
626
627
628
629
630
631
632
633
634
635
636
637
638
639
640
641
642
643
644

Q.

647
648
649
650
651

652

653
654
655
656
657
658
659

663
664
665
666
667
668
669

662"

INTERVIEW WITH OFC. (JEFFREY) RATKOVICH
Interviewer: Det. Ron Sanfilippo

11-01-08/4:58 am

Case #P08157587

Page 15

I don’t - I don’t recall a total number. I was - I wasn’t counting ‘em off in my
head. Um, I would say it was at least four cycles, maybe five but I - that’s
just... "

And you - and the reason you kept cycling is because you thought he was
gonna respond to it one of those times but he just never responded to'any of
the cycles? He was remaining the same pretty much? Um didn’t really do
anything to him? He was just contmumg his.actions and - and his behavior?

Yeah he was continuing to - te = to fight um, w1th very httle reaction. [ - |
could - I remember when I'would cycle it he would maybe like kind of a
grunting sound which Lwas taking as ='was the effect of the taser but he was
still able to - to throw punches and lek and so'it 'wasn’t immobilizing him
like... , . .

Mm-hm,
...you know uh, uh ‘V'a "'fyi)ical you 'kncw taser deployment I guess you would

say. Um, he wasstill fighting through it. And my concern was I had the taser
out-at that, p01nt and I didn’t want to discard it and, you know, I was trying to

~ Help Dan with one hand.and still maintain control of the taser. I didn’t - in that
‘ env1r0nment I didn’ 't want to set it down and then have that loose on the

ground espec1a11y with it was only Dan and I there in the middle of the street

‘at | ‘that'point. And so [ was trying to help Dan as best as I could with one hand
and hoping that the taser would, you know, be effective and - and it wasn’t.

It wascnlyeffective when you actually had contact?

When I - when I did the drive stun, after I removed the cartridge.

Right.

And drive stunned, that was enough that he - and I remember he was on his -
like I said, he was on his side and he kind of had his arms in front of him still
and Dan was on this side of him. And we were trying to get him onto his
stomach and get his hands out from in front of him. And when I did the drive
stun between his shoulder blades, that was enough that he kind of arched, you
know, his - his arms came back a little bit. And that was enough for us to get
leverage to get that left arm uh, behind his back. And then roll him onto his -
onto his stomach. And uh, finally get that right arm behind his back.

So that’s what got you and uh, Dan to get - cuff him was the - the drive stun
then?

Yes.
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And then after that you took with - basically had him in custody but he was
still flailing away with his legs? .

Correct.

So he wasn’t totally under control? v
No.

Um, but there was no moyre,:,tt‘és':in’g aftqr ‘t}ié::point where hé;was handcuffed?
No. C, k

Okay. No more uh, baton’blq‘\%’fﬁﬁ‘?

No. %

Okérﬂy’.rlt was just more of a coritr’bl thing, waiting for - you didn’t - was

m‘ed'ical c;alled in right away_then at that point or just was it...

" Once v we had him - once Heltmg came back with the - with the hobble and we

got it ‘and we - we d1d the tarp with the, you know, once it was connected to

_the handcuffs

ol rémémber I stood up. And I was, you know, looking to see where Fire was

_um, because I know units were - were arriving on scene, you know, other PD
“units were arriving on scene. And I saw RFD was to the west of us um, in the

road, you know, with their overheads on. And that’s when I got on the radio
and - and said, you know, “RFD is clear to roll in.” Or, you know, “Medical is
clear to roll in.” And uh, it - I - and I want to say it.was at the point where -
because we were. - during the fight Air One, I - I'm imagining was putting it
out. But initially, you know, neither Dan and I had the chance to get on our
HTs and put anything out. But uh, um, when I went to get Dan’s glasses and
the uh, and our batons out of the street is when I requested um, you know,
medical aid and a supervisor uh, at that point. So RFD was already there um,
staging at the point before we even, you know, had the - the hobble...

Okay. -
...uh, in place.

And did you have your recorder on, your digital recorder?
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No I didn’t.

Okay. And do you know if the uh, the video recorder was workmg on your |
vehicle? Was it activated that you - do you know Of... s :; ¢

No, it wasn’t activated. Um, when we pulled up I had to 1 straddled the the
center line of the roadway ‘cause there was a=there was a -.I want to say it
was a brown van or there was a van uh, in the um, to our rlght And there was
another vehicle that was stopped to our left. And 1 just kind of came up in
between ‘em and [ turned on the takedown lights. .

Mm-hm

To hopefully it - one, llght up the scene. for us and two, he was just kind of
like looking around as - 48 wepulled up, you know, and it was already, you
know, had his fistsaip and= and soI"didn’t know what the situation was so I
was trymg to, you know, hopefully draw attention to us to, you know, if he
was fighting with somebody else or whatever the case was because there was
all; you know, there was other people around. Um, I turned on the overheads

ot the - the takedowns and I did tumn - put the switch to the first position for
" the rear. flashers, being that we were just in the middle of the roadway and,

you know, for other ‘units hopefully, you know, if they were coming that, you

_,"know they’d, you'know, be able to see our lights and, you know, we’re in the
“middle of the road like that. So um, but in order to activate it by the switch

obviously-t has to be in the number two spot. I didn’t have the front red on so

. the camiera wouldn’t turn on that way. And as soon as we got out of the car it

was;.you know, turn it on to (unintelligible) my belt or the remote for the

camera was - didn’t cross my mind at that point.

Okay. Michael, you got anything? Anything uh, else you want to add or
anything that we haven't asked you or anything uh, I know it’s - [ know going
through something like that um, especially when you're doing the taser and
you're - and you're uh, five different times you're sending a charge and
nothing’s happening uh, I don’t know if your mindset is but [ mean obviously
you're thinking what's going on here. Have you dealt with a guy like this
before that totally has been ineffective or is this the first time that you've dealt

with somebody that just hasn’t responded at all when you've had contact with
the...

This is the first - this is the first time I've had a taser deployment where both
darts stuck...

Mm-hm.

Tab 27



760
761
762
763
764
765
766
767
768
769
770
771
772
773
774
775
776
777
778
779
.80
w81
782
783
784
785
786

787
788 -

789
790
791
792
793
794

A R A S

AT

795 Q!

796

797

- 798
799
800
801

02
03
804

INTERVIEW WITH OFC. (JEFFREY) RATKOVICH
Interviewer: Det. Ron Sanfilippo

11-01-08/4:58 am

Case #P08157587

Page 18

...and there was little to no effect. Um...
Do you remember where they stuck to? What part of his body?
It was - it would've been - it was somewhere right in like his stomach area or...

Okay.

...right in here. But I do remember-when I saw it, [ was like man that’s not,
you know, I mean it - it reglstered in my head that, youknow, that’s not a very
good spread. So I think that might've been part of it. But his - his demeanor
from five hours earlier when we - when we saw him, you know, he wasn’t
threatening anybody, he wasn’t outiin’ the middleof the roadway, he wasn’t -
he was, you know, he didn’t appear'to be all there but he didn’t, you know,
appear to be a threat to anybody else or um, and then to the point where we
got there and he was in the middle of the roadway there was, you know,
obv1ously Ldon’t - I don tknow if. you you know, if he was - if it was a drug-
mduced or.. '

some you know a mental health issue but it was deﬁmtely and - and the
strength to lift - I'mean, you know, to kick me off of him, I'm, you know, 200

_yand you know 25 pounds.
Mm-hm.‘ %3

And;Dan’s 200 and I'l] say, I'll be nice and say 250 pounds. But uh, you know,
and this - this guy’s...

He carries it vyell.

...he was - yeah. He was a big guy but, you know, Dan and I both were
struggling...

Mm-hm.

...to - to get this guy under control. And uh, so that was - I mean it was uh, it
was scary to see somebody lift, you know, both of us off the ground and - and
Dan off the ground.

Mm-hm.

And then to have no effect, it was - that was uh...
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Right.

...that was something that really concerned, you know obviously both Dan %
'and L : A
Mm-hm.

" And so..

From the time that you made, contact gettmg out of the car and from the time
this whole thing ended when you guys ﬁnally had him handcuffed, how long
did that act - that last? Do you know or I know it probably seemed a lot longer
than it was. , 9 ;

Oh yeah, it syaemed like fofeyér; '

Yeah.

Uh, 1t was - | would have to say nrobably five minutes, the - the entire, you

know before we,got him, you ‘know...

| "Mmhm

' uh tarped and, you know, and yeah Id say it was - it was a while. It - ‘cause

“"""It was a fight. I'mean it was - but yeah I’d say probably a - the whole incident

was probably maybe five minutes or that’s a guess. I mean the best I can recall

o it- wlth all that going on.

Okay. We’re gonna take a quick break.

Okay.

If there’s something you remember during this break you want to ask us or
have a question or you want to add...

Mm-hm.

..feel free to do so. And we'll be back in - in just a few minutes.
Okay.

Okay?

Mm-hm.
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It is 5:35 in the morning. We'll take a break.

(Unintelligible).

(Unintelligible).

All right, we’re back on.

Okay. It is 5:38 in the morning.and'we’re betbk onytape And t}‘ie only thing we
really have uh, ask you is that you're uh w1111r1g to voluntanly give a blood
sample? e !

No.

Okay. Um, anythmg else you want to ask us or anythmg else that uh, you want
to add before we uh, ﬁmsh up" :

Okay If you:- 1f you remernber something in the next couple weeks or

~ whatever um, get a hold. of your attorney. She'll get a hold of me and be more
~ than happy to sit back down with you if anything else pops up. ‘Cause

sometlmes it does You you know, you go through something like that.

. But ’doryylj"t - don’t hesitate. Just give me a call and we'll go through that.

Okay.

’Okay‘?
Absolutely.

I appreciate it.
Yep.

Thank you guys.
It’s 5:39.

Okay.
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. DATE:

P08-157587

. PRESENT:

INTERVIEW OF  Officer Jeffrey RATKOVICH

69 PC/Officer Involved Fatal Incident

11-14-08, 1423 hours

Det. R. Sanfilippo ~ =SANFILIPPO"
Officer Jeffrey Ratkovich =RATKOVICH

Attorney Saku Ethir .. =ETHIR

& ‘RATKOVICH

(11- -14- 08/ 1423 hours)

'SANFILIPPO

 ETHIR:

SANFILIPPO:

afSANFlLIPPO

“"‘]ust took a whrle to download it and Stuff. »

OK Im Det Ron Sanfmppo, the Rlver3|de Pollce Department Magnolla statlon on. “

_November 14th 2008 Approxmately 1423 hours and Im in the interview room with .

Offlcer Jeffrey Ratkovrch and hIS Attorney Saku Ethlr .

OK and Im gonna Just uuh go over some stuff with you. ‘We just V|ewed the Coban

,whlch we orlglnally told you we'd do that to allow, | mean let you $ee after- we got |t It

Right, .
And"‘th'en eetting.up various appointments and stuff." So we just \riewed the Coban and
"'thenilr’m gonna ask if there’s any questions S/ou have. And | may have a few quejstions
for yod, but | think your attorney wants Ato make a.'s‘tatement orior to that. . - | :

Thank you | 'do, uuh, and as | indicated before‘i'n uuh Officer Ratkovich"s 'fi'rst "
|nterV|ew uuh, under, uuh, uuh the police department s Policy and Procedures

Manual, Section 4.8, ........... understanding in-a criminal investigation he is, uuh, uuh;

_ obligated to require to cooperfate, uuh, with such an investigation. It's our

" understanding and belief that this is a criminal investigation and that's, uuh, under the
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~ threat of discipline he’s here today to answer any quéstions you have regardlng, uuh,

'SANFILIPPO:

the |nC|dent
OK. OK Jeff, uuh, after Vlerng the Coban the wdeo the two dltferent v1deos inthe

two dlfferent vehlcles police vehlcles uuh and from the tlme I last talked to you is

"~ - there anythlng you wanna add or anythmg you may have remembered uuh, and

 RATKOVICH:

SANFILIPPO:

’ neglected fo, to say in your flrst |nterV|ew that you wanna get.out or anythlng, or you

feel pretty comfortable about your f:rst statement ’P

No, | feel comfortable wnth my flrst statement
OK The only questlons lahave for you then uuh AWhenvyou when you guys first pulled_ .

‘up and made contact we saw in the V|deo uuh, the, the physical altercation. Thenf_i :

~_obV|oust |t rolled out to the -uuh, the tasers were applied, he roIIed out of the view of .

the vehlcle

£ SANFILIPPO:

. RATKOVICH:

. SANFILIPPO:

~RATKOVICH:

~ SANFILIPPO:

RATKOVICH! Yes.

The Coban 'video..‘ We have that on audio, on Offlcer Heiting’s vehicle. We can hear'.

sorme audio and a little bit to the sidé of one of the officers.

Uh-hu (affiimative)

Wuh, the, ‘part,of the taser thing that's a question, uuh; you dry stunned him on the last .

time.

‘Uh-hu (afﬁrmatlve)

One questlon came up was, do you know is there somethlng some khowledge that

that you had prior from training reférence knowing how to dry stun, cause I'm, you took ’

the battery pack or some kind of pack out with the, with‘the, uuh, actual, uuh, the barbs
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RATKOVICH:

. SANFILIPPO:

RATKOVICH:

~ SANFILIPPO:
RATKOVICH:
~ SANFILIPPO:
| RATKOVICH:
SANFI‘LII?P:O:
RATKOVICH:;:’
,,,,,,,j:”,fi‘kSANFILIPPO:

‘.and everythlng and you did just with the gun that's how you do that’? Is that actuaIIy

' how you do that or can you do lt also W|th the wrres st|II attached’)

You can do it with the wires still attached And |n|t|aIIy that s what I ‘was he was, | had
my hand on him and because the taser wasnt effectwe w1th the probes-—-‘ ‘

Right o |

-—WIth the ‘W|res what I dId was, | went to dry uuh you know dry stun w1th the: WIres‘
still attached | ‘<l

OK.

Or the cartrtdge stIII attached

nght

;And when I dld so, | had my hand on him and | got, uuh shocked as well.

OK.

_So at that pomt 5 dlsengaged because of gettlng shocked—

nght

—‘-andl realized‘because he was, he had rolled on the wires he was kind of wrapped up :

|n the wires that if | was to try and reapply it with both my partner and | in close

proximity- | kn'ew that if I disconnected the ca‘rtr’idge | c‘ould then dry stun in between

the shoulder bIades it would be effectlve and without rIsklng you know, shocklng

7 myself and my partner

SANFILIPPO:
RATKOVICH:
SANFILIPPO!

RATKOVICH:

OK.
That's why | did that.
OK, good. When they were, uuh, on the audio we heard asking for a hobble.

Uh-hu (affirmative)
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~ SANFILIPPO:

RATKOVICH:
'»SANFILIPPO': |

~ RATKOVICH:

' SANFILIPPO:

'RATKOVICH:
SANFILIPPO:

RATKOVICH:

Do yOu rernember who-asked for the hobble? Was it you or was it, uuh-- .

It was Dan.

Uh-hu (affirmative), Cf_ﬁcer Koehler: b

OK .at that point when you as’ked do you“remember positioning of the suspect? You

'

‘guys on the ground at that t|me when Heltlng rolled up cause I thlnk 'Heltlng was

asked they asked hlm to use the hobble Were you guys still on the ground with him

at that point?.

‘,Yeah. Yes we weref,;, Hé:Was still;,'we}handcuffed hirn at that point--

oK.

r--from what l recaII and he was still, he was in the prone posmon and | was trying to. -

-control hIS tegs cause he was still klcklng " And so I had, uuh, kind of crossed his. legs .

,ﬁ,,:yand was trylng to, you know keep h|s legs up, you know, near his buttocks when he

kept klcklng me off, and that's when Dan, you know, Heltlng to brlng you know or .

Heltlng was in the process of getting him hobbled. And then Heltlng brought the hobb o

. ‘:;j,and the hobble out, but Dan— -

T SAN ’F]’IiLf:liy?'Po:
'RATKOVICH: |
- SANFILIPPO:

" RATKOVICH:

'SANFILIPPO:

Do you go back with him at one pomt too Iook for the hobble and didn't you leave?

| did. -
OK.

Uuh because Heiting was, uuh, | didn’t know if he knew exactly where his hobble was

: cause it seemed like it was taking him a httle while at uuh, the trunk of his car.

Right. -
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" RATKOVICH:

SANFILIPPO:

RATKOVICH:

SANFILIPPO:

'RATKOVICH: |

" SANFILIPPO:

And--at that point Officef Lim was on scene and | asked Lim to come over and tr'y and

help control his legs while | went to the car to get uuh, and Il thlnk I even asked Dan R

 Tmlike, “You want me to go get ours?” Cause I knew where it was in the trunk

Uh-hu (afﬁrmatlve)

-And he said “Yeah 7 And s0 I had L|m come over to try and control his legs while I

went over to get ours. And rlght as l got fo the trunk of our pollce Car is when | heard:"

Heltlng slam his trunk and | satd You got. yours'?” and he said “Yeah.” And then we
both went back over |

OK And when the restralnts were apphed both the hobble -and the handcuffs, -
together W|th the cllp—-— . | |
Uh hu (afflrmatwe) . - _

--do you remember the posmonlng that the suspect was in at that pomt’?

RATKOVICH: ‘Mmi

fSANFILlPPQ:
RATKOVICH:

. ":'SANFIL!PPO:A

UntiI RFDA’a"rriived’ | mean it, from the time that they were applied% .
Uh hu (afflrmattve)

——there was a short timeframe until RFD arnved Do you remember the tlmeframe' '

~ ‘what that was?

'RATKOVICH:

 SANFILIPPO:
RATKOVICH:

SANFILIPPO:

To the best of my recollection when, while, When, 'when, cause | clipped the clip to the

handcuffs—

OK..
—he was still in the prone position.

OK.
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At that p0|nt | stood upand was verifying that RFD was rollmg in because | knew that -

they were staglng down the street | had seen them’ W|th you know thelr Ilghts down -

. the street. So | stood up and my attentlon was taken off of the suspect at that pomt‘

' SANFILIPPO:

RATKOVICH: 4

SANFILIPPO: \

RATKOV\CHf

Uuh, once RFD rolled up, | was talkmg to Dan and explalnlng to him, cause they got - -
off the truck and they were saylng you know “What do we got’7"

nght : %4 |

And | explalned to them that we had a use of force with baton stnkes and taser
And |n and |n the mix of that | do recall AMR rolhng up on scene and the female
paramedlcs saylng, you know saylng somethlng about you know “he doesnt seem,

|she alnght o,r‘,whatever the oase. | don't ‘remember what she said.

But that drew my attentlon to the, the suspect. And at that point he was on his Ieft side,

' fhts head was, uuh his mouth was shghtly opéen and there was some saliva: comlng out

. SANFILIPPO:

_RATKOVICH:

- “SANFILIPPO:

of his mouth : And that's what | recall.

‘On hIS left side? Was anybody holding him on his Ieft side or'is, do you remember?
N know Dan was st|II there with him, so I'm, the best of my recollection is 1 remember--b
Dan bemg on, like on one knee: and, you know, stili-maintaining control of hls up‘per‘
body but he was on his left side. |

OK. Do you remember, and this is my last question unless anybody else has anythin‘g,

do you ‘remem'ber during the time after he was restrained with the clip being appli‘ed' _

and RFD rolling up, was he talking or making any sounds that you rememberat that

point or did he stop making sounds?.-
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"RATKOVICH:

SANFILIPPO:

RATKOVICH:

SANFILIPPO:

RATKOVICH:

,And uuh

:’SANFILIPPO:
RATKOVICH:
e S;ANFILIPPQ{
. RATKOVICH:

SANFILIPPO:
RATKOVICH:

SANFILIPPO:

At the time that the clip was applied to the handcuffs he was still kicking his legs, that's
why we went with the full, with the tarp positton—*é %

o ey

--with the, connected the handcuffs, heoause he‘waeetillykigking his legs. And at that
point, that’'s when | stood up andnl was makki”ngs‘syure that,R:‘FD was rolling in.

Uh-hu (affirmative) ' ” ?,

| was also {rying to aesess where we needed other officers because 1 called for other
officers for crowd Control And the famlly or whoever it was, was on the sidewalk
there and Just k|nd of causmg a dlstractlon | was trying to focus my attention on them,

and gettlng them back SO that they weren't, you know, getting in the way of anything.

’ :uuh there was a, a couple, you know, uuh, whatever from the time that

RFD. rolled up and they got off the rig, where | was, you know, my attention was

k,,"elsewhere other than on him.

And frem the time RFD and AMR rolled up— |

an{ |

-<it VI‘ooks like they're a few seconds—

OK.

--how long did it take them, AMR or RFD, to approach the, uuh, suspect and ‘make
contact with him and assess him? Do you know how Iong that was?

| was still, | was, like | said, the RFD guys rolled up, they got off the rig and |
immediately was telling them what, you know, why they were there basically.

OK.
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RATKOVICH: Uuh, and at that point there was, uuh, they were listéning to what | was telling them.
And during that interval | remember AMR ’r’o’l’li’ng up and then it wéngs‘b’rnebody, I
believe it was the female'paramedic, thiCéd thaft_,':f'yci;yu;iknow, t;h;i/‘\"/vere concerned
about his, you know, condition. An’d”trﬁat’s whenldorememberuuh one of the, uuh, |
think it was one of the firefightérs Was cheéking'-his pulsre."""

SANFILIPPO: OK. So ......... > |

RATKOVICH: And, and then they-- X/

SANFILIPPO: You think it"was’w’i‘t’hin a mlnutethen thaﬁt‘,‘fih’ey made contact?

RATKOVICH: Oh, yeah YeahOh,yeah in wasé it?v’\;as quick. It wasn't— |

SANFILIPPO: OKUuh I dqn’t h’éVenany f,urthr’e'r” questions. Anything to, from you, before we close

RATKQ\“ilCH} No. .

SANFILIPPSaku? K

ETHIR | No Ithlnkyou covered it.

SANFILIPPO OK. ;",’I:t"ﬁé 1432 and that will conclude this interview.

- (end of intewiéwi)“

This transcript has been reviewed with the audio recording submitted and it is an accurate

transcription.

Signed %///%’ /Z,'OL/ 0%

/
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